
FRÅN ÖST TILL VÄST 
- musikens utveckling i kyrkans Gudstjänst 
 

Kyrkans musik har genomgått en betydande utveckling från de första kristna århundradena till 

dagens moderna karismatiska och kommersialiserade uttryck i väst. Här är en kort historik med 

fokus på musiken i gudstjänsterna, inte i andra samlingar. 

 

30-300-talet 
I den tidiga kyrkan var musiken enkel och kollektiv, med fokus på att förhärliga Gud och skapa 

gemenskap i församlingen. Instrument användes inte i stor utsträckning, delvis för att de 

påminde om hedniska riter, vilket kyrkan ville undvika, men också av teologiska och estetiska 

skäl. Det är viktigt att notera att det fanns regionala variationer i hur musiken användes. Men 

instrument var mer undantag än regel i den tidiga kyrkan. 

    I öst, där den ortodoxa kyrkan växte fram, har den kollektivistiska synen på tillbedjan bevarats, 

där musiken är ett redskap för att förmedla Guds närvaro, snarare än för att hylla individen.  

 

400-1400-talet 
Under medeltiden var musiken i den västerländska kyrkan ofta enkel och kollektiv, med sång i 

unison som dominerade. Den gregorianska sången var en central del, och musiken tjänade en 

liturgisk funktion för att förhärliga Gud och leda församlingen. Instrument användes inte eller var 

mycket begränsade i många delar av väst, även om det fanns variationer i olika traditioner. 

Musiken var inte avsedd att vara ett uttryck för individuella känslor. 

    Under denna period började dock en långsam förändring, särskilt genom utvecklingen av 

polyfoni (flersång), som banade väg för renässansens och barockens mer komplexa musik. 

Polyfonin började gradvis införas i kyrkomusiken, särskilt i delar av Västeuropa, och även i vissa 

östliga traditioner, där den slaviska ortodoxa kyrkan påverkades av den katolska flerstämmiga 

sångtraditionen. 

 

1400-1500 
Med renässansens intellektualism och den växande humanismen under 1400- och 1500-talet 

ökade musikens tekniska komplexitet och dess förmåga att uttrycka känslor och individuella 

erfarenheter. Polyfoni, där flera melodiska linjer kombinerades, blev populär och reflekterade 

både humanismens betoning på individens värde och musikens potential att skapa konstnärliga 

uttryck. 

    Samtidigt var kyrkomusiken fortfarande starkt kopplad till liturgin och användes för att 

förhärliga Gud snarare än att uttrycka personlig andakt. Musiken blev tekniskt mer avancerad, 

men fortfarande var målet att ge Gud ära i församlingen. De renässansmusiker som arbetade 

inom kyrkans ramar såg sin musik som ett medel för att förhärliga Gud, men den utvecklade 

också en starkare konstnärlig dimension, särskilt i den katolska kyrkans tradition. 

 

1500-1800 
I samband med reformationen på 1500-talet förändrades synen på musik i gudstjänsten. Martin 

Luther förespråkade en enklare musikstil som gjorde det möjligt för församlingen att delta mer 

aktivt i tillbedjan, genom psalmsång på folkspråk. Musikens funktion var fortsatt att förhärliga 

Gud och samla församlingen, men individuella erfarenheter började få mer utrymme, särskilt i 

den barocka musiken som utvecklades under 1600-talet. 

    Barocken präglades av dramatik och emotionell intensitet, vilket reflekterade det ökade 

fokuset på individens känslomässiga upplevelse, även om musiken fortfarande behöll sin 

liturgiska funktion. I vissa protestantiska traditioner, såsom kalvinismen, förblev musiken 



mycket enkel och utan instrumental eller polyfonisk musik, medan andra kyrkor utvecklade mer 

dramatiska och uttrycksfulla former av musik. Den katolska kyrkan, genom 

kontrareformationen, förstärkte användningen av musik som ett uttryck för religiös intensitet 

och individuella känslor. 

 

1800-talet 
Med upplysningstidens framväxt i slutet av 1700-talet stärktes den individuella friheten och 

tankar om rationellt tänkande och känslomässig frihet. I kölvattnet av dessa idéer fick frikyrkor 

och evangelikala rörelser fäste, där musikens funktion i gudstjänsten allt mer kom att spegla den 

individuella andakten och personliga upplevelsen. Musikens roll blev att hjälpa den enskilda 

individen att nå en personlig kontakt med Gud, och psalmer och andliga sånger blev viktiga 

uttryck för denna förändring. 

    Musiken i gudstjänsten blev mer informell och känslomässigt driven, och den karismatiska 

rörelsen som växte fram under 1900-talet fortsatte denna trend. Samtidigt behöll många 

statskyrkor och katolska kyrkan sin mer liturgiska och strukturerade form, men även de 

påverkades i olika grad av de idéer om individens betydelse och frihet som växte fram under 

denna period. 

 

1900-talet 
Den karismatiska rörelsens betoning på individuell, känslomässig upplevelse och spontan 

tillbedjan är korrekt. Musiken i gudstjänsterna blev ett verktyg för att skapa starka, personliga 

andliga upplevelser. Låtar och hymner blev mer informella och inriktade på att uttrycka 

individuella känslor och erfarenheter av Guds närvaro. 

    Denna utveckling ledde till att kyrkans musik i väst blev mer mångfacetterad och präglades av 

karismatiska och populära inslag. Den påverkan som populärkulturen, särskilt inom rock- och 

popmusik, hade på den karismatiska rörelsen är också tydlig i många gudstjänster där musiken 

oftare är direkt anpassad till att skapa en känslomässig upplevelse för den individuella 

deltagaren. 

 

2000-talet 
Med upphovsrättens framväxt och musikens kommersialisering har kyrkans musik alltmer blivit 

en konsumtionsvara snarare än ett redskap för kollektiv tillbedjan. I dagens västkyrka är musiken 

ofta en produkt som ska underhålla och engagera församlingen snarare än att skapa en 

gemensam andakt för att förhärliga Gud. Musikindustrin har haft ett stort inflytande på hur 

kyrkans musik utformas och distribueras. Detta har också påverkat hur musiken används i 

många kyrkliga sammanhang, där kommersiella inslag ofta blandas med traditionell 

kyrkomusik. 

    Den kristna kyrkan har i stort genomgått en utveckling från enkelhet och enhet till komplexitet 

och splittring genom historien. Kompromisser med samhälle och olika ideologier har främst i 

västkyrkan påverkat såväl teologi, som organisation och gudstjänst, men även musiken. Från 

den tidiga kyrkans strävan efter att hålla musiken enkel och kollektiv, med rösten som 

instrument för att huvudsakligen undvika världsliga influenser, till dagens marknadsdrivna och 

individualistiska uttryck, har musikens funktion i gudstjänsten förändrats avsevärt. I dag ser vi 

att den moderna västkyrkan på många sätt återspeglar den världsliga influens som den tidiga 

kyrkan försökte hålla borta, med musik som ofta används mer för att skapa en individuell 

upplevelse än för att främja kollektiv tillbedjan. För att återupprätta den bibliska och traditionella 

synen på gudstjänstmusiken bör vi reflektera över att musiken ska förhärliga Gud, inte individen, 

och återvända till en mer kollektiv form av tillbedjan där församlingen samlas för att ära Gud, 

inte för att konsumera en upplevelse. 

 


